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Orbán Viktor: olyan választás előtt állunk, amely eldönti a háború és béke 

kérdését 
2024. május 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, PannonRTV, Vajma.info 

Olyan választás előtt állunk, amely eldönti a háború és béke kérdését, az amerikai választással 

együtt - mondta Orbán Viktor miniszterelnök a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című 

műsorában pénteken. Felidézte, hogy nem példa nélküli a szomszédban egy regnáló kormányfő 

elleni merénylet, Szerbiában ugyanis egykor Zoran Djindjicset lőtték le. Európának ez a része 

a nyugat-európainál jóval kockázatosabb "vadászterületnek" számít - jegyezte meg. Hozzátette: 

mégis mindenkit szíven ütött a Robert Fico szlovák kormányfő elleni merénylet, az azonban 

nem meglepő, hogy Európában az erőszak szintje nő. Felidézte az elmúlt évek európai 

terrortámadásait, rámutatva: aztán jött a háború, és megkezdődött Európa "átdolgozása" 

háborúpártivá. Nem vesszük észre, milyen radikálisan megváltozott Európa kezdeti álláspontja 

a háború kérdésében - figyelmeztetett Orbán Viktor, emlékeztetve arra, hogy két éve például a 

németek még csak sisakokat akartak küldeni Ukrajnába, ma pedig már katonák küldéséről 

egyeztetnek az európai vezetők, maga a NATO is. 

 

Semjén Zsolt: a békét kértük a Szűzanyától Csíksomlyón 
2024. május 18. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Vasárnap.hu, maszol.ro, Felvidék.ma 

A békéért imádkoztunk, a békét kértük a csíksomlyói Szűzanyától a pünkösdszombati 

csíksomlyói fogadalmi búcsún a zarándokokkal - jelentette ki a közmédiának nyilatkozva a 

zarándokok között jelen lévő Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes. A Kereszténydemokrata 

Néppárt Csíksomlyóra rendszeresen visszatérő elnöke rámutatott: a litániában is azt 

imádkoztuk a hívekkel, hogy a Szűzanya a béke királynője, és a hegynyeregben több százezren 

kértük tőle a békét. "Hogy segítsen minket abban, hogy végre békesség legyen, mert ez az 

emberiségnek és nekünk, magyaroknak is a létérdekünk" - fogalmazott. A miniszterelnök-

helyettes aláhúzta, hogy a csíksomlyói búcsúba Erdélyből, Felvidékről, Kárpátaljáról, 

Délvidékről, az anyaországból, az Egyesült Államokból, mindenhonnan érkeztek magyarok. 

"Ez megerősít minket magyarságunkban, összetartozásunkban és kereszténységünkben" - 

összegzett Semjén Zsolt a közös együttlét erejét hangsúlyozva. Kelemen Hunor, a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke a közmédiának nyilatkozva elmondta: a 

Csíksomlyóhoz közeli Csíkkarcfalva szülöttjeként számára a zarándoklat távban rövidebb, de 

lélekben ugyanolyan hosszú és mély, mint bárkinek, aki bárhonnan Csíksomlyóra zarándokol. 
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Átadták a felújított gyalui várkastélyt Erdélyben 
2024. május 18. – MTI, Magyar Nemzet, Mandiner, PestiSrácok.hu, Krónika, maszol.ro 

Átadták pénteken a felújított gyalui várkastélyt, mely az Erdélyi Hagyományok Alapítvány 

irányítása alatt kulturális központként működik. Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes az 

ünnepségen úgy fogalmazott: az alapítvány és a kastély "magyarságunk megőrzésének" 

eszköze. A Kolozsvárhoz közeli Rákóczi-Bánffy-kastélyt uniós alapokból, román és magyar 

kormánytámogatással újították fel, miután Nagy Elek magyarországi üzletember tíz éve 

megvásárolta a Barcsay családtól. A régi pompájában ragyogó kastély megnyitóján több száz 

meghívott volt jelen. Semjén Zsolt felidézte: egy éve Bonchidán nyitott meg Bánffy Miklós-

kiállítást és a megújult kastélyt, most pedig Gyalun tehette ugyanezt. "Szép és megtartó 

mindez, hogy évről-évre ilyen nagyszerű történelmi emlékeink újulnak meg" - mondta további 

avatásokat vetítve elő. Közölte: elsőként történelmünk nagyjainak tartozunk köszönettel: 

Erdély püspökeinek, akik megépítették. "Történelmi tettnek" nevezte, hogy Barcsay Tamás 

korábbi tulajdonos visszaszerezte a kommunizmusban államosított kastélyt, Nagy Elek pedig 

megvásárolta. Köszönetet mondott neki, hogy vagyona egy részét, idejét és energiáját annak 

szentelte, hogy az épület Erdély népének kulturális helye legyen. 

 

Szijjártó Péter: felbecsülhetetlen értéket jelent Magyarországnak a szövetség 

Szerbiával 
2024. május 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu 

A szövetség Szerbiával felbecsülhetetlen értéket jelent Magyarországnak - hangsúlyozta a 

magyar külgazdasági és külügyminiszter a szerb kollégájával tartott pénteki budapesti 

sajtótájékoztatón. Szijjártó Péter azt mondta: egyik szomszédságunkban háború van, egy másik 

szomszédos országban merényletet követtek el a békepárti, szuverén politikát folytató 

miniszterelnök ellen; a térségben uralkodó rendkívüli feszültség mellett a barátságnak és a 

kölcsönös tiszteletnek felbecsülhetetlen a jelentősége. A miniszter gesztusként értékelte, hogy 

szerb kollégája, Marko Djuric a kinevezése utáni első hivatalos látogatásán Budapestre 

érkezett. Az elmúlt években "nagyszerű dolgok történtek" Magyarország és Szerbia között - 

jelentette ki a magyar külügyminiszter. Kiemelte, a szomszédos országok közül Szerbia 

biztosítja a legtöbb jogot a magyar nemzeti kisebbségnek, "a kisebbségi jogok teljes tárházát" 

megadva a vajdasági magyarságnak, bevonva őket a kormányzásba, a döntéshozatalba. 

Szijjártó Péter kiemelte, "Magyarország energiaellátásának biztonsága Szerbia kezében van", 

hiszen rajta keresztül történik Magyarország földgázellátása. Úgy fogalmazott "mindig 

nyugodtan alhattunk" a tranzittal kapcsolatban. 

 

Magyar Levente: a választások tétje, hogy Európa a béke és fejlődés irányába 

mozduljon 
2024. május 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro 

A június 9-i európai parlamenti választásoknak az a tétje, hogy Európa a béke és a fejlődés 

irányába mozduljon - mutatott rá Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium 
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parlamenti államtitkára pénteken Kolozsváron, Csoma Botonddal, az RMDSZ képviselőházi 

frakcióvezetőjével és Kolozs megyei tanácselnök-jelöltjével közösen sajtótájékoztatóján. Az 

államtitkár szerint a Robert Fico szlovák miniszterelnök elleni, egész Európát megrázó, 

politikai hátterű gyilkossági kísérlet is újfent arra figyelmeztet: a béke és - minden politikai 

vitán túl - egymás elfogadása mindennél fontosabb, a választásokon ezért az a tét, hogy 

nemcsak az állampolgárok egymás közötti viszonyában, hanem az országok között is 

megőrizzék a békét. Úgy értékelte: változásra van szükség, mert az európai vezetés sokkal 

többet tudna tenni, hogy az Európában harmadik éve dúló háborút a békés végkifejlet felé 

vigye, de ma nem ez történik. Az államtitkár kifejezte reményét, hogy az idei választások 

alkalmával az erdélyi magyarság is erősíti politikai pozíciót az önkormányzatokban, 

Bukarestben és Brüsszelben, mert ez Magyarország és az erdélyi magyarság szövetségét is 

erősíti. 

 

„Mi együtt jöttünk” – lovas zarándokokat köszöntöttek a csíksomlyói nyeregben  
2024. május 17. – szekelyhon.ro 

Közel négyszáz lovas zarándokot fogadtak péntek este a Kis- és Nagy-Somlyó közötti 

nyeregben. Az ünnepélyes fogadáson jelen volt Korodi Attila, Csíkszereda polgármestere, Bíró 

Barna Botond, Hargita megye tanácsának alelnöke, Borboly Csaba, tanácselnök, Potápi Árpád 

János, Magyarország nemzetpolitikáért felelős államtitkára, továbbá a különböző magyarlakta 

települések képviselete. Az idei pünkösdi búcsú előtti napon fogadta Csíkszereda az egész 

székelység nevében a lovas zarándokokat. Szám szerint 385 zarándok érkezett lóháton a 

csíksomlyói nyeregbe, volt aki 280 kilométert tett meg a búcsú helyszínére. Potápi Árpád János 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár a magyar kormány nevében köszöntötte a zarándokokat. 

Elmondása szerint pünkösd ünnepe a magyar összetartozás napjaként tekinthető, hiszen a 

világ összes magyarlakta településéről gyűlnek össze Csíksomlyóra a zarándokok egységet 

képviselve a nemzet között. 

 

Csíksomlyói szónok: csak éltető és élő, tevékeny hittel lehet békét teremteni 
2024. május 17. – MTI, hirado.hu, Index.hu, Demokrata, Magyar Hírlap, Körkép.sk, 

Magyarszo.rs 

Csak éltető és élő, tevékeny hittel lehet békét teremteni ebben a háború sújtotta világban, 

amikor fizikai, szellemi, lelki háború tör ránk, ezért van szükség a hitben és szeretetben való 

megújulásra, megerősödésre - intette a zarándokokat szombati szentbeszédében Felföldi 

László, a pécsi egyházmegye püspöke, az idei csíksomlyói pünkösdi búcsú szónoka. A 

pünkösdszombati esős reggel ellenére az idei búcsús nagymisére is több százezren érkeztek az 

őket már derűs idővel fogadó Kis- és a Nagy-Somlyó hegy közötti nyeregbe, a Hármashalom-

oltár elé a világ minden tájáról. A csíksomlyói kegyhely idén az "Újuljatok meg!" mottóval 

szervezte meg a fogadalmi nagybúcsút, csatlakozva a gyulafehérvári főegyházmegyében 

meghirdetett, "Imádsággal megújuló közösség" témájú pasztorális évhez. A csíksomlyói 

hegynyeregbe idén is sokan gyalog érkeztek a székelyföldi keresztalják tagjaként, több 

keresztalja zuhogó esőben tette meg az utolsó kilométereket. Mások a Magyarországról indult 
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három zarándokvonattal jöttek, míg Erdély különböző részeiből gépkocsival, busszal, 

kerékpárral, lóháton érkeztek. A zarándokok között Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, 

Potápi Árpád János nemzetpolitikai államtitkár és Kelemen Hunor RMDSZ-elnök is jelen volt. 

 

Soltész Miklós: a bábeli zűrzavarra a kereszténység a válasz 
2024. május 20. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

A bábeli zűrzavarra, amely mai korunkra is jellemző, a kereszténység a válasz - jelentette ki 

Soltész Miklós egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkár hétfőn a partiumi 

Szilágypér református templomának avatóünnepségén. A Szatmár megyei településre 

Csíksomlyóról érkezett államtitkár beszédében a Biblia számos tömegjelenete közül kettőt 

emelt ki, melyek szembe állíthatók: a bábeli zűrzavar és a pünkösd. Rámutatott: a bábeli 

zűrzavar mai korunkra is jellemző, ezért fiataloknak és felnőtteknek egyaránt nehéz eligazodni 

benne. Példaként erre a gender-kérdést és a közelben dúló háborút említette. Ezzel szemben a 

pünkösd csodája az volt, hogy az akkori világból mindenhonnan összegyűlt emberek 

megértették egymást, mert a tanítás egyszerű és közvetlen volt. "Ezt az ünnepséget, a templom 

felújítását is nyugodtan nevezhetnénk a pünkösd csodájának" - mondta Soltész Miklós, mert 

összefogás eredménye, a magyar és román állam is támogatta anyagilag, de a település lakói és 

az elszármazottak is adományokkal segítették. 

 

Harmadik alkalommal rendezték meg a Főzz és segíts! jótékonysági rendezvényt 

Gyulán 
2024. május 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Harmadik alkalommal rendezték meg a Főzz és segíts! jótékonysági rendezvényt a 24. Gyulai 

Pálinkafesztivál keretein belül, vasárnap. Závogyán Magdolna, a Kulturális és Innovációs 

Minisztérium kulturális államtitkára a rendezvény megnyitóján a bibliai kenyérszaporítás 

példájához hasonlította a jótékonysági főzést. Mint mondta, a szeretet egyik legfontosabb 

megnyilvánulási formája a gondoskodás; az evés-ivásnak ősidők óta mágikus erőt 

tulajdonítottak, amely a közösség tagjai között lelki kapcsolatot hoz létre. Hozzátette, a Békés 

vármegyeiek "igazán tudnak szeretni", értik a jótékonykodás és a közösségért való 

felelősségvállalás módját. A karitatív rendezvényt Takács Árpád főispán hívta életre tavaly 

hagyományteremtő céllal. A főispán vasárnap elmondta, mindenkinek van elköteleződése a 

család, a barátai, a szűkebb környezete iránt; ők ebből szerettek volna kicsit úgy kilépni, hogy 

a közjót szolgálják. Bora Imre fesztiváligazgató beszédében kiemelte, hogy pénteken 

összeöntötték a nemzeti összetartozás pálinkáját, amelyhez birspárlatokkal járult hozzá a 

Vajdaság, Erdély, Kárpátalja, a Felvidék, a Drávaköz és a Muravidék. 
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Kelemen Hunor: a csíksomlyói búcsú jó alkalom elcsendesedni, imádkozni 
2024. május 19. – MTI, maszol.ro 

2024-ben annál fontosabbat nehezen lehetne mondani, mint hogy legyen béke, mert a béke az 

életnek a támogatását, életpártiságot jelent – jentette ki a közmédiának nyilatkozva a 

zarándokok között jelen lévő Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke. Semjén Zsolt, Magyarország 

miniszterelnök-helyettese is részt vett a búcsún, úgy fogalmazott: a békéért imádkoztunk, a 

békét kértük a csíksomlyói Szűzanyától a pünkösdszombati csíksomlyói fogadalmi búcsún a 

zarándokokkal. Az MTI összefoglalója szerint Semjén Zsolt rámutatott: a litániában is azt 

imádkoztuk, hogy a Szűzanya a béke királynője, és a hegynyeregben több százezren kértük tőle 

a békét. „Hogy segítsen minket abban, hogy végre békesség legyen, mert ez az emberiségnek és 

nekünk, magyaroknak is a létérdekünk” – fogalmazott. A miniszterelnök-helyettes aláhúzta, 

hogy a csíksomlyói búcsúba Erdélyből, Felvidékről, Kárpátaljáról, Délvidékről, az 

anyaországból, az Egyesült Államokból, mindenhonnan érkeztek magyarok. „Ez megerősít 

minket magyarságunkban, összetartozásunkban és kereszténységünkben” – összegzett Semjén 

Zsolt a közös együttlét erejét hangsúlyozva. 

 

Aradiak könyörgéseit, volt szövetségi kapitányt is visz Csíksomlyóra az 

Össznemzeti Zarándokvonat  
2024. május 17. – Krónika, Nyugati Jelen 

Több év kihagyás után idén Aradon állt meg a Csíksomlyó Expressz és a Székely Gyors 

egyesülésével kialakított Össznemzeti Zarándokvonat, amely péntek hajnalban indult a 

budapesti Keleti pályaudvarról a csíksomlyói pünkösdi búcsúba. Az aradi pályaudvaron 

délelőtt közéleti és egyházi személyiségek, diákok és egyszerű érdeklődők fogadták a 

vendégeket, akiknek átadták az Arad környéki magyarság szalagra írt könyörgéseit a békéért, 

hogy vigyék el a Csíksomlyói Szűzanyához. Sikerült beszélgetni a búcsúba másodszor 

elzarándokló Bozsik Péterrel, a magyar labdarúgó-válogatott korábbi szövetségi kapitányával.  

 

Marosvásárhelyi RMDSZ-szervezet: nőtt az európai uniós támogatások egy főre 

eső értéke    
2024. május 17. – maszol.ro 

Cáfolja az RMDSZ Marosvásárhelyi szervezete, hogy a Soós Zoltán vezette önkormányzat nem 

élt volna az európai uniós alapok lehívásának lehetőségével. Kovács Mihály Levente, az RMDSZ 

Marosvásárhelyi szervezetének elnöke szerint a 2016-ban hivatalban lévő, most visszatérni 

készülő jelöltek nem tudnak eredményeket felmutatni, így Soós Zoltán és csapata eredményeit 

kérdőjelezik meg. A marosvásárhelyi RMDSZ-szervezet szerint a Maros megyei székhelyen 

magasabb volt az uniós támogatások egy főre eső értéke Soós Zoltán polgármester vezetése 

alatt, mint korábban. Közleményükben azt írják, 2016-hoz képest – amikor Dorin Florea volt 

a polgármester Marosvásárhelyen, egy főre mindössze 81 lej uniós fejlesztésből származó 

összeg jutott, 2023-ban viszont Soós Zoltán vezetése alatt az uniós pályázatokon elnyert 382 

millió lejből közel 247 milliót sikerült lehívni az önkormányzatnak, azaz minden 
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marosvásárhelyi lakosra fejenként 2125 lejnyi uniós fejlesztés jutott. „Ez abszolút rekordot 

jelent” – hangsúlyozza az RMDSZ városi szervezete.  

 

Nincs mese! Folytatódnak a megmondóestek Kelemen Hunorral, Szijjártó Péter 

az egyik beszélgetőpartner 

2024. május 17. – maszol.ro, Nyugati Jelen 

Folytatódik a múlt héten megkezdett „megmondóestek” sorozata Kelemen Hunor RMDSZ-

elnökkel. A következőkben Adorjáni Dezső lutheránus püspök és Szijjártó Péter, Magyarország 

külgazdasági és külügyminisztere is faggatja majd a szövetségi elnököt. Déva, Brassó, 

Székelyhíd és Marosvásárhely, ezekben a városokban folytatódik a múlt héten Nagybányán 

elkezdett, majd Szászrégenben és Csíkszeredában folytatott Nincs mese! című közéleti 

beszélgetéssorozat Kelemen Hunorral, az RMDSZ elnökével. A szervezők azt ígérik, hogy a 

beszélgetőtársak „nem kerülgetik a forró kását” és kimondják, amit ki kell mondani, ezért is 

nevezik egyfajta „megmondóestnek” a találkozókat. Az első három felvonás után május 21-én, 

kedden 16 órától Déván a Melite házban folytatódik a sorozat, ekkor Winkler Gyula, az RMDSZ 

EP-listájának a vezetője kérdezi majd Kelemen Hunort. 

 

Ingyenes képeslap postázható a csíksomlyói búcsúból 
2024. május 17. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Tematikus képeslapokkal és azok díjmentes kézbesítésével kapcsolódott be a Román Posta az 

idei csíksomlyói pünkösdi búcsúba. Csíkszereda Polgármesteri Hivatala hivatalos Facebook-

oldalán jelentette be pénteken a kezdeményezést, amely révén a csíksomlyói pünkösdi búcsúba 

látogatókat 30 ezer képeslappal várják. Azokat a posta a világ bármely részére ingyenes 

eljuttatja. Korodi Attila polgármester közösségi oldalán közölt bejegyzés alapján ezek a 

tematikus képeslapok ingyenesek. A kegytemplommal szembeni standon, május 20-ig lehet 

közülük választani, illetve megírni, felcímezni, a posta pedig díjmentesen kézbesíti azokat. 

 

„A bűnbánat nem lefokoz, hanem felemel” – elindult Csíksomlyóra a több mint 

félezres udvarhelyi keresztalja  
2024. május 17. – szekelyhon.ro 

Mintegy hatszáz zarándok indult gyalog Székelyudvarhelyről a Kis Szent Teréz-plébánia 

szervezésében a szombati csíksomlyói pünkösdi búcsúra. A zarándokok már hajnali fél hattól 

gyülekeztek a templom előtt, ahol átvették a nekik járó karszalagokat, és a Lenkútnál 

megszállók leadhatták a csomagjaikat, reggel hat órától pedig szentmise vette kezdetét. Tamás 

Barna plébános prédikációjában kiemelte, „Jézus itt van, és neki vannak teremtő szavai a te 

számodra is, hallgass rá. Figyelj Jézusra zarándoklat közben, talán mondani akar valamit: el 

akarja mondani, hogyan vesd ki a hálót, amit minden nap kivetsz, hogy bőség és áldás legyen 

a munkádon, tanulásodon, kapcsolataidon.” Ezt követően rámutatott, hálásnak kell lennünk 

mindenért, amink van. „Adj hálát a zarándoklat során is, imádsággal mondj köszönetet 

mindazért, amid van”, majd azzal folytatta, hogy bűnbánatot is érdemes tartani, hiszen Jézus 
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tudja, a bűnbánatban nagy erő van, és az ember többé válhat, ha bűnbánatot tart, mint előtte 

volt.  

 

Pünkösdi szentmise és lovasünnep Csíkszentsimonban  
2024. május 17. – szekelyhon.ro 

Szentmisével egybekötött haranglábszentelés, valamint lovas bemutató és pünkösdi 

királyválasztás is lesz Csíkszentsimonban pünkösd vasárnapján. A program szerint délelőtt tíz 

órától lovas bemutatók kezdődnek, majd pünkösdi királyválasztást is tartanak a 

csíkszentsimoni Szent László Gyermekvédelmi Központ lovardájánál május 19-én, 

pünkösdvasárnap. Az ünnepi szentmise 12 órakor kezdődik, amelyet a békéért, valamint a 

székelyföldi lovasokért ajánlanak fel, és egy haranglábat is felszentelnek ez alkalomból.  

 

Zarándokok ezreit várják pünkösdvasárnap Gyimesbükkbe  
2024. május 17. – szekelyhon.ro 

Tizenhat évvel ezelőtt, 2008 pünkösdjén érkezett meg először a gyimesi volt határállomáshoz 

a Székely Gyors, élén a legendás Nohab mozdonnyal. Azóta minden évben második székelyföldi 

zarándokhellyé vált a kontumáci templom és környéke. Salamon József 2005 óta Gyimesbükk 

plébánosa, ő kezdeményezte és tartott ki amellett, hogy minden évben ünnepi szentmisét 

végezzenek pünkösd ünnepén a Gyimesek legrégibb templománál, Kontumácon. Tizenhat 

évvel ezelőtt, 2008-ban volt az első pünkösdi zarándoklat a gyimesi volt országhatárhoz és 

templomhoz, azt akkor még a Duna Tv is élőben közvetítette. Azóta – a koronavírus járvány 

miatti kihagyást leszámítva – minden évben zarándokok ezrei érkeznek Székelyföld keleti 

végére. Idén is gazdag programok várják a zarándokokat Gyimesbükkben.  

 

Magyar-román együttműködési megállapodást kötöttek repülőgép-

karbantartásra 
2024. május 17. – MTI, maszol.ro 

Együttműködési megállapodást írt alá az Aeroplex Közép-Európai Légijármű Műszaki Központ 

Kft. (ACE) és a román Romaero S.A. pénteken Budapesten, amely alapján a magyar vállalat 

saját megrendelői részére repülőgép-karbantartást végez a bukaresti Băneasa repülőtéren, 

ebbe bevonja a román repülőgép-karbantartó vállalat létesítményeit, infrastruktúráját, 

eszközparkját, szakembereit. Az aláírási ünnepségen Demény Árpád, az ACE ügyvezető 

igazgatója elmondta: az ACE Európa egyik legnagyobb független repülőgép-karbantartó 

társasága, a legnagyobb légitársaságokkal dolgoznak együtt. Kiemelte, hogy a román partnerrel 

kötött megállapodás hosszú távú üzleti stratégiai céljuk megvalósítását segíti, számolt be az 

MTI. 
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Székelyek ezreinek hangja kíséri az anyaországi zarándokokat Csíksomlyóra  
2024. május 17. – szekelyhon.ro 

Tíz év után először gördült be Sepsiszentgyörgyre a Csíksomlyó Expressz pénteken este nyolc 

órakor. A zarándokokat több ezres tömeg várta a peronon, akik az ősi székely szólamokkal 

köszöntötték, nemzeti dalokkal ünnepelték, és az immár 103 éves székely himnusszal 

búcsúztatták a Magyarországról érkező zarándokokat. A megye és város elöljárói is 

megjelentek, Tamás Sándor megyetanács-elnök köszöntötte beszédében az utazókat. Pünkösd 

a lélek ünnepe, de nekünk, székelyeknek, Kárpát-medencei magyaroknak még egy kicsivel 

többet is jelent, hiszen a lelkünkből jön a szülőföldünkhöz való ragaszkodás” – szólt Tamás 

Sándor a zarándokokhoz. Kérte, hogy jól nézzék meg Székelyföldet útjuk során: e vidék népe 

ugyanis hittel, szeretettel építette fel azt, amit ma hazájának hív. Szavait az István, a király 

Székelyföldi Nagyprodukció társulatának szólistái pecsételték meg, előadva a híres rockopera 

Oly távol vagy tőlem, Szállj fel szabad madár és Felkelt a napunk című dalokat.  

 

Történelmi „csemegékről”, régi gasztronómiáról is hallhatnak előadást a 

nagybányai Teleki Napok résztvevői  
2024. május 18. – Krónika 

Kiváló Kárpát-medencei történészek tartanak előadásokat május 25-én Nagybányán a Teleki 

Napokon – közölte a környékbeli magyarságot összefogó Nagybányai Teleki Magyar Ház. Az 

idei Teleki Napokon a köztiszteletben álló, 20 éve elhunyt és 110 éve született nagybányai tanár, 

helytörténész, Metz József emlékének szentelnek műhelykonferenciát – közölte a környékbeli 

magyarságot összefogó Nagybányai Teleki Magyar Ház. Az eseményen Szőcs Péter Levente 

történész a Szatmárnémeti Megyei Múzeum képviseletében tart előadást.  

 

Imádsággal a szívükben jöttek a Szűzanyához a zarándokok  
2024. május 18. – szekelyhon.ro 

Több mint kétezer zarándok érkezett a csíksomlyói pünkösdi fogadalmi búcsúra a 

Magyarországról induló zarándokvonatokkal. Az esős idő ellenére töretlen hittel, imádságos 

lélekkel és örömmel indultak a hegynyeregbe, hogy a Hármashalom-oltárnál részt vegyenek az 

ünnepi szentmisén. A zarándokok lelki vezetőiket, dr. Varga Lajos váci segédpüspököt, Juhos 

Ferenc verbita szerzetest, Sziklai Dávid és Cséry Gergő atyákat követve, egyházi jelképek és 

nemzeti lobogók alá sorakozva, Pálmai Árpád egyházzenész vezetésével Mária-énekeket 

énekelve érkeztek meg a Millenniumi templomhoz, ahol az egyházközség tagjai kürtőskaláccsal 

és ásványvízzel kínálták őket.  

 

A labarum is érkezik a búcsús szentmise helyszínére  
2024. május 18. – szekelyhon.ro 

A hagyományoknak megfelelően a Segítő Mária Római Katolikus Gimnázium diákjai viszik a 

kordont, amivel körülvéve viszik fel a csíksomlyói nyeregbe a búcsús jelképeket. A kordonon 

belül vonul a papság, illetve a búcsú szónoka, őket követik a világi méltóságok és a lovagrendek 
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képviselői. A labarumot és a kisbazilika-jelvényt a Segítő Mária Római Katolikus Gimnázium 

eminens tanulói viszik. Szőcs Szilárd labarumvivőnek Molnár Balázs faciger segít, aki majd a 

búcsús szentmisét követően lefele viszi harminckilós egyházi jelképet. A kisbazilika-jelvényt 

Zorgel László és Petres Gergő viszik.  

 

Ezrek ünnepelték a Szentlélek kiáradását Gyimesbükkben  
2024. május 19. – Krónika 

Szűknek bizonyult a megnövekedett forgalom számára a Gyimesbükkön áthaladó 12A jelzésű 

országút pünkösdvasárnap, ezrek zarándokoltak el a kontumáci templomhoz és a környékbeli 

történelmi emlékhelyhez. Tizenhatodik éve már, hogy a csíksomlyói pünkösdszombati búcsú 

másnapján második székelyföldi zarándokhellyé válik a gyimesi ezeréves határ környéke, a 

Bákó megyéhez csatolt erdélyi település, Gyimesbükk. Ezrek érkeztek pünkösdvasárnap 

Gyimesbükkbe, az összenemzeti zarándokvonat, a Székely Gyors és a Csíksomlyó Expressz 

szerelvényeinek utasai mellett, sok száz motoros, számos autóbusz, kiskocsik és sok gyalogos 

igyekezett a Gyimesek legrégibb temploma melletti szabadtéri oltárhoz.  

 

„A magyar örökség ápolása olyan, mint az oldalbordám” – díszpolgári címet 

kapott a pécskai Nagy István tanár és közösségszervező  
2024. május 20. – Krónika 

Pedagógusi, közösségszervezői és a szellemi örökség védelme terén kifejtett tevékenysége 

elismeréseként díszpolgári címmel tüntették ki Pécskán Nagy István nyugalmazott 

fizikatanárt, volt alpolgármestert, míg tudományos kutatói munkájáért Pécskai gyökerek-díjat 

adományoztak dr. Kovács Gábor vegyésznek, egyetemi adjunktusnak. Az Arad megyei 

település képviselőtestületének vasárnapi ünnepi ülésén több kitüntetést is átadtak abból az 

alkalomból, hogy Pécskát húsz éve emelték városi rangra. Nagy István az 1989-es 

rendszerváltás után alapítója volt a Romániai Magyar Demokrata Szövetség helyi 

szervezetének, amelynek színeiben 1992-től 2004-ig három ciklusban töltött be 

alpolgármesteri tisztséget, majd még egy mandátumot viselt helyi tanácsosként. A közügyektől 

nem fordult el, de 2008-ban abbahagyta a politizálást, mert „rájöttem, hogy a politika nem 

nekem való, ez a fajta politika pedig végképp nem”.  

 

Bölényből készült tokánnyal várják az érdeklődőket a brassói tavaszi 

sokadalomba  
2024. május 20. – Krónika 

Kézműves vásárral, színes zenei programokkal, gasztronómiai kínálattal és sok-sok tánccal 

várja az érdeklődőket a május 25-én megszervezésre kerülő brassói tavaszi sokadalom. Színes 

programpontokban bővelkedő családi eseményre hívják fel a szervezők az érdeklődők 

figyelmét: 2024. május 25-én, szombaton tavaszi sokadalomra kerül sor Brassóban, az Áprily 

Lajos Főgimnázium udvarán, a Redut Kulturális Központban, valamint a Szent Péter és Pál 

Plébánia templomban. A program kicsiknek és nagyoknak, a folklór és a komolyzene, vagy a 
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könnyedebb műfajok kedvelőinek egyaránt kínál szórakozási lehetőséget, akár 

ajándékötleteket is a ballagásokra vagy egyéb eseményekre. A brassói tavaszi sokadalmat a 

Brassó Megyei Ifjúsági Egyeztető Tanács, a Redut Kulturális Központ és a Brassó Kultúrműhely 

Ifjúsági Szervezet szervezi.  

 

Marosvásárhely irányváltásáról, a visszatérést célzó Dorin Floreáról és a DNA-

vádról beszélgettünk Soós Zoltán polgármesterrel  
2024. május 20. – maszol.ro 

Terhet vagy inkább plusz motivációt jelent a Marosvásárhely frontváros jellege a magyar 

polgármesternek? Beleavatkozhat-e a Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) a marosvásárhelyi 

választási folyamatba? Hogyan alakíthatja az erőviszonyokat Dorin Florea indulása? 

Megzavarja-e a képet az Erdélyi Magyar Szövetség tanácsosjelölti listája? Többek között ezekre 

a kérdésekre keresték a választ Marosvásárhely újrázni készülő polgármesterével. 

 

A székely himnusz napja Székelyudvarhelyen  
2024. május 20. – szekelyhon.ro 

Történelmi előadással, közösségi túrával, illetve ünnepi beszédekkel készül a székelyudvarhelyi 

művelődési ház, a Balázs Ferenc Vegyeskar és az Erdélyi Kárpát Egyesület székelyudvarhelyi 

szervezete a székely himnusz bemutatásának 103. évfordulójára. Költő és rádiós: Csanády 

György, az ember címmel tart rendhagyó történelemórát Katona Zoltán újságíró kedden 

délelőtt tizenegy órától a székelyudvarhelyi művelődési házban – derül ki a szervezők 

közleményéből. Szerdán reggel kilenc órától közösségi túrára hívnak a szervezők, akik a 

művelődési ház előtt gyülekezve a Székely Kálvária felé veszik az irányt. A részvételi szándékot 

a 0266-218 147-es telefonszámon lehet jelezni. Ugyanezen a napon délután négykor 

emlékeznek meg a költőről a Bethlen Gábor utcai emléktáblánál, illetve a belvárosi református 

temetőben.  

 

Fontos, hogy ne magyarul beszéljenek a pedagógusok román órákon 
2024. május 20. – szekelyhon.ro 

Miért nem beszélnek a magyarok románul? – ezzel a címmel szervezett panelbeszélgetést 

nemrég a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Marosvásárhelyen, amelyen a meghívottak 

nyelvtudományi, jogi, pedagógiai és pszichológiai nézőpontok felől közelítve próbálták 

megválaszolni a kérdést, amelyre erdélyi magyarként sokan kénytelenek válaszolni életük 

során. Sokféle előítélet van az erdélyi magyarok román nyelvtanulásával kapcsolatban, ilyen az 

is, hogy sok magyar nem akar megtanulni románul – kezdte a telt házas, két nyelven zajló 

panelbeszélgetést Rotaru Daniel román nyelv és irodalom szakos egyetemi hallgató, az MCC 

diákja. Erre reagálva Kovács Karola nyelvész elmondta, hogy a román nyelv rendszerszintű 

hatékony elsajátításának egyik nagy akadálya abból ered, hogy különböző sztereotípiákat 

éltetünk magunkban.  
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Gubík László: elérkezett a komoly szavak ideje 
2024. május 17. – Felvidék.ma 

Gubík László, a Szövetség a Közös Célokért elnöke reagált az elmúlt napok szlovákiai közélet 

eseményeire. Véleménye szerint Robert Fico most válik halhatatlan szlovák államférfivá. 

“Rühellem azért, amit a felvidéki magyarsággal tett, ugyanakkor tisztelem azért, ahogy népe 

szuverenitását és a politizálás hagyományos kereteit védi” – fogalmaz, majd rámutat “A 

nyugati társadalmak verbális polgárháborúba süllyedtek.”  Úgy gondolja az események 

tekintetében a szlovákiai EP-választások eldőltek, a választási részvétel alsó hangon 10%-al 

megugrik júniusban, így a Magyar Szövetségnek többet kell nyújtania az eddigieknél.  

 

Berényi orvosolta a progresszív államfő, Čaputová hibáját 
2024. május 17. – Körkép.sk 

Szlovákia leköszönő, progresszív államfője május elsején, az EU-ba való belépés 20. 

évfordulója alkalmából „elfelejtette” kitüntetni Csáky Pált. A magyarokat eláruló, politikai 

egységét elsőként szétverő Bugár Béla a kitüntetettek között volt, az Európai Unióba való 

belépésért akkoriban miniszterelnök-helyettesként felelő Csáky pedig a nézőtérről 

tapsolhatott. Berényi József megyei alelnök, illetve Nagyszombat megye két héttel később, 

május közepén orvosolta a problémát. Nagyszombat megye idei díjazottjai között ugyanis 

megtaláljuk az MKP korábbi elnökét, a Dzurinda-kormány egykori miniszterelnök-helyettesét, 

Csáky Pált is. 

 

A gyűlöletpolitikai elutasítása helyes és szükséges lépés. A kampány „lehalkítása” 

nem az 
2024. május 17. – Körkép.sk 

A politikai pártok felhívásai a kedélyek lenyugtatására helyes és szükséges lépés, ehhez nem 

férhet kétség. A kampány „lehalkítása” azonban csak a progresszívoknak kedvez, mivel 

lényegében azt jelenti, hogy a kormányoldal szájkosarat tesz magára és nem fog a liberális 

pártok és progressyív sajtó felelősségéről beszélni. A merénylet másnapján a kormányoldal 

miniszterei már meg is kapták a kérdést a sajtótól, hogy mivel a Robert Fico elleni merénylet a 

biztonsági szolgálatok kudarca volt, a belügyminiszter, Matúš Šutaj Eštok nem fontolgatja-e 

lemondását. Tehát a progresszív narratívákon radikalizálódott elkövető tettéért a 

progresszívek világában a kormányoldal a felelős, mert nem volt képes kivédeni egy ilyen 

támadást. Magyarul: az ellenzéki sajtó sugalmazása szerint nem az a fő probléma, hogy valakik 

valakit tettlegességig hergeltek, hanem az, hogy az áldozat nem tudta megvédeni magát. 
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A szlovákiai magyar oktatás helyzete: Mi lehet a jövőkép? 
2024. május 17. – Ma7.sk 

A Felvidéken élő magyarok képviseletében Erdélyben Székelyudvarhely melletti Zeteváralján 

2024. május 1-5 között megrendezett Európai Protestáns Magyar Szabadegyetem Akadémiai 

Napok rendezvényén A szlovákiai magyar oktatás, iskolák helyzetéről tartott ismertetést 

Molnár Ilona. A felvidéki, magyar nyelvű oktatás, nevelés, képzés és művelődés szempontjából 

meghatározó szereppel bírnak az intézményesített oktatás-nevelés alappillérei, az óvodák. Az 

adatokból kiolvasható, hogy országos szinten az óvodások száma 2004-2008 között 6,4-6,3% 

között volt, de ez az arány 2017-ig folyamatosan csökkent. 2019-ben azonban 5,7 %-os 

emelkedés történt, amely után a következő négy évben 2023-ig 5,6 %-on állapodott meg ez az 

arány, amely köszönhető a magyarországi hathatós óvodai központok, egyházi óvodák építési 

beruházásainak, felújításainak és a Rákóczi Szövetség magyar óvodába, iskolába íratási 

országos programjainak is. 

 

Virágzik a Napraforgó Óvoda, ahová várják a további kicsiket 
2024. május 17. – Ma7.sk 

Perbete szívében, a református templom közelében 2021 szeptemberében 14 gyermekkel nyílt 

meg az alapító-fenntartó helyi református egyházközség két csoportszobásra tervezett 

Napraforgó Óvodája. A magyar kormány Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Programja 

keretében anyagilag támogatott intézménylétesítés nem volt hiábavaló, amit az óvoda iránt 

mutatkozó növekvő érdeklődés is bizonyít. „A jelenlegi 21 ovisunkkal egyetlen vegyes 

korcsoportban foglalkozunk, vagyis együtt vannak a 2,5 - 6 év közti gyerekek. Az első óvodai 

évben 14, a következőben 16 volt a hozzánk beíratott gyermekek létszáma, most pedig 21 

ovisunk van, amit örvendetes növekedésnek tartunk” – mondta Juhász Jakab Tímea 

óvodaigazgató.  

 

Neves személyiségek padjait adták át Párkányban 
2024. május 17. – Ma7.sk, Új Szó 

A párkányi városi művelődési központ igazgatónője Horváth Ágnes megálmodta, a COOP 

Jednota Alapítvány támogatta, a párkányiak megszavazták, Korega Norbert fafaragó mester 

pedig megalkotta a hat padot, amelyek a város különböző részeire lesznek kihelyezve. Az első 

a Mesék padja, Párkány írófejedelme, Sebők Zsigmond (1861 - 1916) után. A második a 

Pedagógia padja, az egykori pedagógus és helytörténész, Vércse Miklós (1932 - 2021) után. A 

harmadik a Képzőművészet padja, Párkány szülöttje és a galéria névadója, Barta Gyula (1922 - 

2008) után. A negyedik a Történészet padja, a jelentős orvos-genealógus, Wertner Mór (1849- 

1921) után. Az ötödik a Fényképészet padja, a kamera és a fényképezőgép nagymestere, Gyűgyi 

László (1948 - 2023) után. A hatodik a Zeneszerző padja, az a Zahovay Ernő után, aki a 

legnehezebb időkben is hű maradt városához (1913 - 1998). 
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A megmaradásunkért harcolnak 
2024. május 17. – Felvidék.ma 

Vannak, akik tollal és a gondolataikkal, vannak, akik szablyával, vannak, akik pengetővel, és a 

hangjukkal szolgálnak. Szolgálják a magyar nemzetet, s a magyar megmaradást. Két ilyen 

„harcos” látogatott el Zoboraljára május elején.  Három zoboraljai és egy Nyitra környéki kis 

falu magyar iskolájába hozták el ők ketten őseink küzdőszellemét, és tartottak rendhagyó 

történelem-, irodalom- és énekórát. Fábián Zoltán személyében egy dalnok, Kopecsni Gábor 

személyében pedig egy harcos érkezett Alsóbodokra Gömörből. Az iskolákban felcsendült a „A 

legnagyobb érték” című vers, melynek fogadalmi zárósora, az “Örökségem továbbadom! 

Elveszni soha nem hagyom!” lett kihangsúlyozva. 

 

„Marika, köszönjük!” Kiállítás Páko Marika zenei életéről Rimaszombatban 
2024. május 17. – Körkép.sk 

Rimaszombatban és a gömöri régióban nem múlhat el kulturális rendezvény Páko Marika és 

gitáros neveltjei nélkül, tudtuk meg a Páko Marika életéről és zenei munkásságáról szóló 

kiállítás megnyitóján Rimaszombatban. Páko Mária emberi hozzáállásával, szakmai 

elhivatottságával, közéleti tevékenységével jó példával szolgál környezete számára. Több 

nemzedék nőtt fel a kezei között, akinek csak tehette, gitárt adott a kezébe. Néhány éve Páko 

Marika leghőbb vágya vált valóra, amikor létrehozta saját Örömzene műhelyét, ahol kicsikkel 

és nagyokkal egyaránt foglalkozik. Alapítója és vezetője több verséneklő csapatnak. Rendhagyó 

magyarórákon, falunapokon, kulturális rendezvényeken lépnek fel nemcsak országszerte, de 

Magyarországon is. 

 

Ódornak a Fico elleni merényletről is Magyarország jut eszébe 
2024. május 18. – Felvidék.ma, Új Szó 

Ódor Lajos a Partizánnak adott interjúban kijelentette, nem lenne jó, ha a merényletből 

politikai tőkét kovácsolnának Magyarországon, mert az ottani sajtót Dél-Szlovákiában is sokan 

olvassák. A beszélgetés során szóba hozta Orbán Viktor csütörtöki Facebook-bejegyzését is, 

amelyben baloldali aktivistának nevezte a lövöldözőt, ami ugyancsak sértette Ódor fülét. A 

merénylő rendszeresen részt vett a PS által szervezett kormányellenes tüntetéseken, 

szimpatizált Čaputovával, a Progresszív Szlovákiával és a kormány Ukrajna melletti kiállását 

nem tartotta elegendőnek. Ennek alapján a „minek nevezzelek?” kérdés a továbbiakban 

szerintem érdektelen, mivel Orbán semmiképp sem járt messze az igazságtól, vélekedjék bárki 

bárhogyan is. Ahogy nem érdemes több figyelmet áldozni Ódor további magvas gondolataira 

sem. 

 

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://felvidek.ma/2024/05/a-megmaradasunkert-harcolnak/
https://www.korkep.sk/cikkek/kultura/2024/05/17/marika-koszonjuk-kiallitas-pako-marika-zenei-eleterol-rimaszombatban-kepekkel/
https://felvidek.ma/2024/05/odornak-a-fico-elleni-merenyletrol-is-magyarorszag-jut-eszebe/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 21. 

 

 

Ferenc pápa levelet küldött Čaputovának, amelyben Fico felépüléséért 

imádkozik 
2024. május 18. – Körkép.sk 

Ferenc pápa pénteken levelet küldött Zuzana Čaputová szlovák államfőnek Robert Fico szlovák 

miniszterelnök meggyilkolásával kapcsolatban, amelyben kifejezte közelségét és szolidaritását 

Szlovákiának. A pápa azt írta, fájdalommal fogadta a szomorú hírt a Szlovák Köztársaság 

miniszterelnöke elleni támadásról – tájékoztatott az elnök szóvivője, Martin Strižinec. 

„Elítélem ezt a gyáva erőszakos cselekményt, és biztosítom Önöket az Úrhoz intézett imáimról 

a miniszterelnök mielőbbi felépüléséért és gyógyulásáért “ írta a pápa és hozzátette “Kérem 

rátok a Mindenható áldását, hogy harmónia és nyugalom uralkodjon országotokban.” 

 

Kassán is hódít a Teqball 
2024. május 18. – Ma7.sk 

Magyarország Külgazdasági és Külügyminisztériuma a Nemzetközi Teqball Szövetséggel 

karöltve teqball asztalokat adományoz szerte a világban, ezzel is segítve a sportág 

népszerűsítését. Most Magyarország kassai főkonzulátusának közreműködésével két kassai 

magyar iskola, illetve maga Kassa városa kapott egy-egy teqball asztalt. A teqball, a sporteszköz 

és a sportág is magyar találmány, ma már a világ 150 országában játsszák, és része lett a Magyar 

Értéktárnak is. Most Kassára is megérkezett, és egy-egy asztalt kapott a Szakkay József 

Műszaki és Közgazdasági Szakközépiskola, illetve a Márai Sándor Magyar Tanítási Nyelvű 

Gimnázium és Alapiskola, a harmadik pedig a Kultúrparkba került. 

 

175 kilométeres szakaszon tisztítják az Ipolyt 
2024. május 18. – Ma7.sk 

A 2013-ban alapított Duna–Ipoly Sportegyesület és a Pro Civitate Dei Egyesület közös 

szervezésében 2024. augusztus 8-a és 11-e között immár negyedik alkalommal valósul meg A 

nagy Ipoly-takarítás elnevezésű rendezvény. A program megvalósításában és 

megszervezésében az Ipoly folyó menti települések, szlovákiai és magyarországi civil 

szervezetek, sportegyesületek és a feladatra vállalkozó önkéntes segítők csapatai vesznek részt, 

hiszen – mint vallják – az Ipoly nem szétválasztja, hanem összeköti a folyó két partján élőket. 

A tervek szerint a folyó mindkét oldalán, 175 kilométeres szakaszon 45 felvidéki és anyaországi 

település tisztítja meg az Ipolyt. 

 

A miskolci Felvidék Ház elhivatott a külhoni magyarság támogatásában 
2024. május 18. – Felvidék.ma 

A Magyar Házak Nonprofit Közhasznú Kft. egyik vidéki intézménye a miskolci Felvidék Ház, 

ahol mindig értékes programokkal várják az érdeklődőket. „Küldetésünk az anyaországi- és 

felvidéki magyarok fizikai és szellemi jelenlétének a fenntartása és megerősítése. A Felvidék 

Ház fontos szerepet vállal rendezvények szervezésében, amelyek időszakos rendszerességgel 
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megjelennek határon innen és határon túl” – mondta el Mács Ildikó, a Felvidék Ház szakmai 

igazgatója. Mács Ildikó elkötelezett a nemzeti identitás védelmében, a külhoni magyarság 

támogatásában, a magyar közösségek összetartó erejének erősítésében. A Felvidék Ház is ezt a 

célt szolgálja rendezvényeivel. 

 

III. VOX IUVENTUTIS – Ifjúsági énekkarok seregszemléje Érsekújvárott 
2024. május 18. – Ma7.sk, Új Szó 

Harmadik alkalommal került sor az érsekújvári császári-királyi történelmi lovardában, a 

szlovákiai magyar gyermek- és ifjúsági kórusok seregszemléjére, ahol 11 hazai magyar 

gyermekkar és iskolai kórus mutatkozott be. A rendezvény szervezői a Szlovákiai Magyar 

Zenebarátok Társasága és a Csemadok, társszervező Érsekújvár városa, fővédnöke Klein 

Ottokár Érsekújvár polgármestere. A kórusok már a délelőtt folyamán bemutatkoztak, hogy a 

háromtagú zsűri véleményt alkothasson róluk, tanácsokkal lássa el a kórusokat merre és 

hogyan fejlődjenek tovább, ezzel is segítve felkészülésüket a háromévente megrendezésre 

kerülő Csengő Énekszó fesztiválra. „Régebben annyi magyar gyermekkórus működött, hogy a 

Csengő Énekszót mindig válogatás előzte meg. Mára ezek a kórusok olyannyira 

megfogyatkoztak, hogy örülünk, ha 15-20 énekkar bejelentkezik.” - fejtette ki Szalay Szilvia. 

 

Mikszáth-emléktábla kerül az egykori selmecbányai Evangélikus Líceum 

épületére 
2024. május 18. – Felvidék.ma 

A Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma a pozsonyi Liszt Intézet 

– Magyar Kulturális Központtal közösen május 30-án Mikszáth Kálmán-emléktáblát avat 

Selmecbányán, az egykori Evangélikus Líceum épületén. Az intézmény falai között töltötte 

diákéveit 1863 és 1866 között a Palócföld jeles szülöttje. A táblát Petőfi Sándor és Andrej 

Sládkovič emléktáblái mellett helyezik el. Az ünnepélyes átadásra május 30-án, 11 órakor kerül 

sor. Ünnepi beszédet mond dr. Praznovszky Mihály irodalomtörténész, a Mikszáth Kálmán 

Társaság örökös elnöke. 

 

Pünkösd - a szentlélek eljövetele 
2024. május 19. – MTI, Ma7.sk 

A Magyar Katolikus Püspöki Konferencia (MKPK) MTI-hez eljuttatott, pénteki közleménye 

szerint pünkösdkor három fontos eseményt ünnepelnek a keresztények: a Szentlélek 

eljövetelét, az egyház alapítását és az egész világra kiterjedő missziós munka kezdetét. A 

pünkösd előtti szombaton tartják a csíksomlyói búcsút, amely az összmagyarság legjelentősebb 

vallási és nemzeti ünnepségei közé tartozik. Az idei évben az ünnepi szentmise szónoka Felföldi 

László pécsi megyés püspök volt. 
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Magyar iskolából a világ egyik legjobb egyetemére 
2024. május 19. – Ma7.sk 

Gyermekkorától érdekelte a történelem, különösen a magyar és a kora újkori. A magyar 

királyokról szóló könyvből tanult meg például olvasni. Brezo Ferenc most érettségizik a kassai 

Márai Sándor Gimnáziumban, nem mellesleg a Szlovákiai Magyar Középiskolások 

Szövetségének elnöke. Fiatal kora ellenére meglehetősen tisztán látja a politikai helyzetet, 

jártas uniós témákban is. Nyár végén új fejezet kezdődik az életében. Amerikába repül, hogy 

megkezdje egyetemi tanulmányait, mert ösztöndíjasként felvételt nyert a Pennsylvaniai 

Egyetemre. Egy bodrogközi kis faluból, Battyánból indult el a nagyvilágba. A battyáni magyar 

alapiskolából a királyhelmeci nyolcéves gimnáziumba, majd a kassai Márai Sándor 

Gimnáziumba került. 

 

Jobban kellene élni a meglévő lehetőségekkel - interjú Fodor Attilával 
2024. május 19. – Ma7.sk 

“A pedagógusok újabb nemzedékei a lámpás, a fáklyavivő szerepe helyett sokkal 

racionálisabbak, és egy jó életminőségre törekednek. Ami miatt leginkább úgy látom, hogy nem 

ez a legfényesebb időszakunk, a szlovákiai magyar pedagógus közösségben eluralkodni látszik 

egyfajta közöny, passzivitás” – mondta Fodor Attila, a Comenius Pedagógiai Intézet Felvidéki 

Magyar Pedagógus Díjjal kitüntetett igazgatója, majd hozzátette “Azt szerencsére továbbra sem 

lehet mondani, hogy ne lennének olyan pedagógusok, akik mennek az élen, csak tíz-húsz évvel 

ezelőtt nagyobb volt az a kör, akik követték őket.” 

 

Gróf Lajos és Túri Török Tibor kapták az idei Szlovákiai Civil Becsületrend díját 
2024. május 19. – Felvidék.ma, Új Szó 

A Duna Menti Múzeum felújítása miatt új helyszínen, a komáromi Újvár Lőporos helyiségében 

tartották május 18-án a 2024-es évi Szlovákiai Civil Becsületrend díjátadó ünnepségét. Idén 

számos jelölés érkezett, így a rend kuratóriuma úgy döntött, ketten is méltóak a díjra: Gróf 

Lajos érsekújvári helytörténész és Túri Török Tibor keszthelyi szobrászművész. Klemen 

Terézia elmondta, a 2024 januárjában megújult a kuratórium célja az eddigiekhez hasonlóan: 

értékelni azokat, akik a tevékenységükkel, önzetlenségükkel a humánumot és a civil bátorság 

értékeit képviselik. 

 

Javul Fico állapota, kommunikál a környezetével 
2024. május 20. – Ma7.sk 

Hétfőn délelőtt újabb közleményt adott ki a Robert Fico miniszterelnököt ellátó 

besztercebányai Roosevelt kórház. Tájékoztatásuk szerint a hétfői orvosi konzílium a 

miniszternelnök állapotát stabilnak értékelte, a kormányfő állapota javul, kommunikál a 

környezetevével, a gyulladásos paraméterek lassan, de folyamatosan csökkennek. A kórház 

hozzátette, a miniszterelnök ellátásáról továbbra is Besztercebányán gondoskodnak. 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/kavezo/magyar-iskolabol-a-vilag-egyik-legjobb-egyetemere
https://ma7.sk/oktatas/jobban-kellene-elni-a-meglevo-lehetosegekkel-interju-fodor-attilaval
https://felvidek.ma/2024/05/grof-lajos-es-turi-torok-tibor-kaptak-az-idei-szlovakiai-magyar-civil-becsuletrend-dijat/
https://ma7.sk/aktualis/javul-fico-allapota-kommunikal-a-kornyezetevel


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 21. 

 

 

 

FELMÉRÉS: A Progresszív Szlovákia nyerné májusban az EP-választást 
2024. május 20. – Új Szó, Körkép.sk 

Megérkeztek a legfrissebb közvélemény-kutatás eredményei. Amennyiben az EP-választást 

májusban tartanák, a Progresszív Szlovákia (PS) győzne a Smer és a Hlas előtt – derült ki az 

AKO közvélemény-kutató ügynökség felméréséből, amelyet a Joj24 számára készítettek, 1 000 

válaszadó bevonásával május 7 és 14 között, így az eredményeket a merénylet még nem 

befolyásolta. A PS 4, a Smer és a Hlas 3-3, A Republika 2, míg a KDH, az SaS és az SNS egyaránt 

1 darab mandátumot szerezne. A megkérdezettek 25,6%-a szavazna a PS-re, 17,6%-a a Smerre, 

14,4%-a a Hlasra, 8,5%-a a Republikára, 7%-a a KDH-ra, 6,7%-a az SaS-re, 5,2%-a az SNS-re. 

A Magyar Szövetség 3,7%-ot, a Demokraták 3,4%-ot, a Szlovákia mozgalom pedig 2,7%-ot 

szerezne, ezzel egyetlen jelöltjük sem jutna be az Európai Parlamentbe. 

 

Bolgár elnök: Robert Ficot egy radikális fanatikus próbálta meg megölni amiatt, 

mert békepárti 
2024. május 20. – Körkép.sk 

Rumen Radev bolgár elnök, aki hazájában a háborús pszichózis ellen foglal állást, szintén 

megszólalt a Robert Fico kormányfő elleni merénylet kapcsán, és teljesen világos álláspontot 

fogalmazott meg. „Ha egy miniszterelnököt egy radikális fanatikus megpróbált meggyilkolni 

amiatt, mert támogatja a békét, az a gyűlölet és az ellenvéleménnyel szembeni megrögzött 

intoleranciát bizonyítja” fogalmazott és hozzátette “ „sok politikus és médium hozzájárult azzal, 

hogy minden ellentmondó hangot oroszpártinak állítottak be, ami szélsőségesen inkorrekt és 

mindenféle negatív következményekhez vezet.” 

 

A roma felmentő sereg és a betelepülők 
2024. május 20. – Ma7.sk 

A Nemzetpolitikai Kutatóintézet (NPKI) konferenciát szervezett „Magyarok Szlovákiában – 

konferencia a 2021-es népszámlálás magyar vonatkozású eredményeiről” címmel. 2011-hez 

képest 2021-re szinte mindenütt csökkenés állt be, ennek mértéke járásonként igen eltérő. 

Növekedést csak a Rimaszombati járásban tapasztaltak, amelyben – mérvadó vélemények 

szerint – fontos szerepet játszott a dél-gömöri cigányság jelentős részének magyar 

önmeghatározása – olvashatjuk Harrach Gábor munkájában. Az államtitkár sietett leszögezni, 

hogy a magyar kormány számol a magyar identitású romákkal és számít is rájuk akár 

Magyarországon, akár a határon túl élnek. 

 

Van közünk hozzá - a Fico elleni merénylet budapesti szemmel 
2024. május 20. – Névai Gábor, Ma7.sk 

Nem kérünk olyan importált mai csőcselékből, mint a Budapesten civileket összeverő társaság, 

amelynek olasz vezetőjéért hatalmas nemzetközi kampányt indítottak a baloldali szélsőséget 
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mindig elfogadhatóbbnak tartó európai mainstreamben. A rács mögött a helyük, nem az 

Európai Parlamentben. A szlovákoknak, felvidéki magyaroknak és anyaországi magyaroknak 

ezerszer több közük van egymáshoz, mint az antifáknak és az elmebeteg(nek tűnő) lévai írónak 

hozzánk és a szlovákokhoz. Európa mi vagyunk, illetve mi legyünk, ne ők! Értsük meg az idők 

szavát! Értsük meg a közös érdekeinket! Nem valami zavaros európai maszlag alatt, hanem 

magyar és szlovák önérdekből. 

 

Elhagytuk a valóságot - Ilyen volt a 2024-es RévFeszt 
2024. május 20. – Ma7.sk 

Kilencedik alkalommal került megrendezésre a Mátyusföld legnagyobb popfesztiválja, a jövőre 

jubiláló Révfeszt. A szervezők, a gömöri illetőségű Magna Festum és a mátyusföldi Forzare 

polgári társulás, valamint Királyrév önkormányzata közel egy évtizedes töretlen 

együttműködésben és barátságban szervezik a fesztivált, remélve azt, hogy a felvidéki 

közönségnek van még igénye a magyar popkultúrára. A RévFeszt testvérfesztiváljára, a 

JúniusFesztre két hét múlva kerül majd sor Gömörben. A gombaszögi nagyfesztviál már 

összefonódott Orosz Örs nevével, akit szintén köszönthettek a RévFeszten. Ajándékot is hozott 

magával, a beléptető kapunál fiatal lányok osztogatták az Örs sört, amelyet az EP kampány 

ajándékkellékeként készítettek el Gömörben. 

 

Ötödször is fellobban az Összetartozásunk Tüze! 
2024. május 20. – Felvidék.ma 

Ismét fellobbannak Földünk nagyon sok országának különböző településein, pontjain a 

nemzeti összetartozás napján, 2024. június 4-én, budapesti idő szerint 20:24-kor az 

összetartozásunkat is szimbolizáló lángok. Mivel sajnos nem ért véget az Ukrajnában dúló 

háború, így annak mielőbbi befejezéséért ezek a lángok idén is a béke tüzei is lesznek. Ebben 

az évben is csatlakozzanak! Tervezzék meg hogy hol, hogyan és kikkel szeretnék a máglyát, a 

tábortüzet vagy a gyertyákat meggyújtani, együtt sokakkal a szétszakítottságban, de mégis az 

összetartozás érzésével, imádkozva a békéért és mindannyiunkért! 

 

A második világháború hazlovi magyar áldozataira emlékeztek 
2024. május 20. – Felvidék.ma 

A második világháború utolsó napjaiban életét vesztett 36 magyar állampolgárra emlékeztek a 

nyugat-csehországi Hazlov temetőjében vasárnap. A tragikus esemény 79. évfordulóján a Cseh- 

és Morvaországi Magyarok Szövetségének (CSMMSZ), Magyarország prágai 

nagykövetségének, a prágai Ady Endre Diákkörnek (AED) és a település önkormányzatának a 

képviselői koszorúkat és virágokat helyeztek el a sírokon. A megemlékezésen részt vett Rákóczi 

Anna, a CSMMSZ országos elnöke, Dobos Róbert, a CSMMSZ sírokat gondozó Karlovy Vary-i 

helyi egyesületének elnöke, Baranyi András, Magyarország prágai nagykövete, valamint Lenka 

Dvoráková, Hazlov polgármestere. 
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Immáron hatszoros paralimpikon Csejtey Richárd 
2024. május 20. – Új Szó 

Sportpályafutásának 32 éve alatt eddig 5 olimpián vett részt a parasportoló asztaliteniszező, 

ahonnan összesen öt olimpiai érmet szerzett, három ezüstöt és két bronzot. Eredményeivel 

idén is kvalifikációt szerzett a hatodik olimpiájára, Párizsba, ahová augusztus végén utazik 

majd. Egy négy éves ciklus zárul le most Csejtey Richárd életében az utóbbi hónapokban. 

Időközben részt vett világbajnokságokon, Európa-bajnokságokon, egyéb versenyeken is. Az 

olimpiára való kvalifikáció március végével zárult le, akkor derült ki, hogy dunaszerdahelyi 

indulója is lesz az idei paralimpiának. 

                         
Modern kori szakmai kihívások 
2024. május 18. – Magyarszo.rs 

– Évtizedekkel korábban könnyebb volt újságírónak és politikusnak is lenni, akkor még nem 

éltük az álhírek korszakát, nagyobb közönséget lehetett elérni egyetlen interjúnak, 

nyilatkozatnak köszönhetően, s a közösségi hálózatokon sem kellett versenyt folytatni – 

fogalmazott dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke a kishegyesi Kátai-tanyán 

megtartott, Magyar Nemzeti Tanács által szervezett szombati I. Délvidéki Médiatalálkozón, 

melyen a politikai élet képviselői között jelen volt Juhász Bálint, a VMSZ Intézőbizottságának 

elnöke és a tartományi parlament elnöke, de Fremond Árpád, az MNT elnöke is. A szervezők 

hagyományteremtő szándékkal hozták létre a médiatalálkozót, melyen az újságíró társadalom 

képviselői a megszokottnál kötetlenebb formában tehettek fel kérdéseket a politikusoknak, 

akik azt megelőzően ismertették meglátásaikat az aktuális témákkal kapcsolatban.   
 

A tartományi parlament elnöke meglátogatta az újvidéki Nemzetközi 

Mezőgazdasági Vásárt 
2024. május 20. – Vajma.info 

A sorrendben 91. Nemzetközi Mezőgazdasági Vásárra látogatott el hétfőn Juhász Bálint, a 

tartományi parlament nemrég megválasztott elnöke, akit Nikola Lovrić, az újvidéki vásár 

vezérigazgatója fogadott. Juhász Bálint közös sajtótájékoztatójukon elmondta, eltökélt 

szándéka a jó együttműködés folytatása az Újvidéki Vásárral. Arról is megállapodtak, hogy az 

elkövetkező turisztikai kiállításon Magyarországot hívják majd meg partnerországnak. Nikola 

Lovrić, az Újvidéki Vásár vezérigazgatója kiemelte, hogy Magyarország mindig is megbízható 

és aktív partnere volt az Újvidéki Vásárnak. „Örülök, hogy a mezőgazdasági vásár ismét felfutó 

rendezvény, növekszik a kiállítók és a résztvevő országok száma. Ez a vásár mezőgazdaságunk 

ünnepe, ahol büszkén mutathatjuk meg, hogy rendkívül jó minőségű élelmiszer- és 

feldolgozóipari termékeink vannak, amelyek világviszonylatban is megállják a helyüket" – 

nyilatkozta Juhász Bálint. 
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Fejsztámer Róbert: A közbiztonság elsődleges fontosságú 
2024. május 20. – Vajma.info 

A rendőrség négy személyt vett őrizetbe, akik a gyanú szerint az év eleje óta több minősített 

lopást követtek el Horgos területén, közölte vasárnap a szerbiai belügyminisztérium. A 

bejelentésre mindössze két és fél nappal azután került sor, hogy a helyiek a Vajdasági Magyar 

Szövetség csütörtök esti, magyarkanizsai lakossági fórumán felhívták dr. Pásztor Bálint 

pártelnök figyelmét a problémára. Egy évtizeddel ezelőtt komoly problémát jelentettek a 

sorozatos betörések Horgoson. Nem volt olyan éjszaka, hogy valamelyik utcában nem történt 

volna ilyen bűncselekmény. 2015-ben azután érkeztek a migránsok, s a bűnözői csoportoknak 

jobb üzletet jelentett az, hogy valamilyen formában kapcsolódtak az embercsempészethez. 

Mára eltűntek a migránsok Horgos környékéről, de újra kezdődtek a lopások és betörések. 

 

Örökségvédelem a sport területén is 
2024. május 20. – Magyarszo.rs 

A Palicsi-tó partján a Vermes Lajos sétányon három évvel ezelőtt helyezték ki a Vermes Lajos 

munkásságának emléket állító táblákat, amelyek a Vermes-család tulajdonában lévő korabeli 

képeslapokon szereplő jelenetek láthatóak. A táblákat az elmúlt időszakban felújították, ma 

pedig a Vajdasági Magyar Szövetség képviselői, önkormányzati jelöltjei is megtekintették. 

Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke, a párt szabadkai listavezetője a médiának adott 

nyilatkozatában Vermes Lajos munkásságát méltatta. – Vermes Lajos Szabadka egyik 

legfontosabb történelmi személyisége nemcsak a sport területén. Egy olyan dolgot 

kezdeményezett és valósított meg, amiről senki sem álmodott Európában még azokban az 

időkben. 

 

A következő lépés a csataronahálózat korszerűsítése a Zorka Helyi Közösségben 
2024. május 21. – PannonRTV 

A gázhálózatot nemrégiben mintegy öt kilométer hosszan tudták bővíteni a Szabadkához 

tartozó helyi közösségben - hangzott el a hétfőn megtartott lakossági fórumon. Útjavítások, az 

ivóvízhálózat fejlesztése és a gázhálózat bővítése. Csak néhány az elmúlt időszak beruházásai 

közül a Zorka Helyi Közösségben. Az illetékesek kiemelték, a jövőben a csatornahálózat 

korszerűsítésére helyezik a hangsúlyt. Kudlik Zoltán, a VMSZ zorkai helyi szervezetének 

elnöke: „Jelenleg is zajlik az ivóvíz-fejlesztés, amit a jövőben is szeretnénk továbbvinni. 

Reméljük, hogy hamarosan a csatornahálózat kiépítése is megtörténik. Ami pedig a 

gázfejlesztést illeti, a gázvezetéknek a kiépítése is folyamatosan történik és rengeteg polgár 

csatlakozott a gázvezetékre. Elmondhatjuk azt, hogy a Zorka Helyi Közösség is egy élhetőbb 

helyi közösség lesz.”. 
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Két emléktáblával gazdagodott az óbecsei Nagyboldogasszony templom 
2024. május 20. – PannonRTV 

Püspöki szentmisével ünnepeltek a hívek az óbecsei Nagyboldogasszony templomban. A 

szentmise keretében két emléktáblát is felavattak. Rendhagyó szentmise volt pünkösdhétfő 

ünnepén az óbecsei Nagyboldogasszony templomban. A püspöki szentmisén két emléktáblával 

gazdagodott a templom. Az egyik Avnija Hafuzi, a Szent György Lovagrend tagjának, az Albán 

Köztársaság tiszteletbeli konzuljának az ajándéka. Fuderer László, óbecsei plébános: 

„Fölajánlotta a Szent Teréz élethimnuszát tartalmazó táblát, amit ő ajándékoz több helyre, és 

ez az első, ami Délvidékre került, eddig négyet ajándékozott Magyarországra. Egyidőben 

fölajánlotta Kovács Árpád öntőmester is, hogy ő is szeretne egy emléktáblát állíttatni itt a mi 

templomunkban, a kívánsága a tízparancsolat volt.” 

                       
Napokon belül lejár az ukrán elnök mandátuma 
2024. május 18. – Kárpátalja.ma 

Néhány nap múlva, május 21-én jár le Volodimir Zelenszkij ukrán államfő ötéves mandátuma, 

a hadiállapotra hivatkozva azonban az országban nem tartanak új választásokat. Volodimir 

Zelenszkij filmproducer és színész 2019 májusában 73 százalékos fölénnyel győzte le ellenfelét, 

a 2014-től hatalomban lévő Petro Porosenko államfőt. Zelenszkij akkor átláthatóságot, a 

mindent átszövő korrupció megszüntetését, valamint a kelet-ukrajnai béke megteremtését 

ígérte. „Annak érdekében, hogy hőseink ne haljanak meg, mindenre készen állok. Nem félek a 

népszerűtlen intézkedések meghozatalától, és készen állok elveszteni a saját népszerűségemet 

is. És, ha szükség lesz rá, akkor kész leszek elveszteni az elnökséget is, csak, hogy béke legyen” 

– mondta még öt éve Volodimir Zelenszkij. 

 

Újabb két, katonai mozgósítás elől menekülő férfi fulladt a Tiszába 
2024. május 19. – hirado.hu 

Újabb két, a katonai mozgósítás elől menekülő férfi holttestét vetette partra a Tisza Husztnál, 

a folyó kárpátaljai szakaszán – számolt be az M1 Híradó az ukrán hatóságokra hivatkozva. Az 

ukrán hatóságok szerint a férfiak már huzamosabb ideje a folyóban lehettek, azonosításuk 

jelenleg is tart, iratokat ugyanis egyiküknél sem találtak. Velük együtt már 31-re emelkedett 

azoknak a menekülő férfiaknak a száma, akik a Tiszában lelték halálukat. – hangzott el az M1-

en. Közben az Ukrán Állami Nyomozóiroda közölte, hogy Rahón őrizetbe vettek egy ukrán 

határőrt, aki a vád szerint agyonlőtt egy 39 éves dnyiprói férfit, mert a zöldhatáron próbált meg 

Romániába szökni. A jelentés szerint a menekülő hadköteles, a felszólítás ellenére sem állt 

meg, ezért az egyenruhás figyelmeztető lövéseket adott le, amelyek azonban eltalálták a férfit. 
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Újra fogadják a hadköteles férfiakat az ukrán külképviseletek 
2024. május 18. – Kárpátalja.ma 

Az ukrán külügyminisztérium szombattól újra fogad konzuli szolgáltatásokra kérelmeket 

külföldön lévő ukrán hadköteles korú férfiaktól – hozta nyilvánosságra a tárca pénteken a 

honlapján. A közlemény szerint a 18-60 év közötti férfiaknak viszont ezzel egyidejűleg be kell 

nyújtaniuk a katonai regisztrációs okmányokat papíron vagy elektronikus formában. A tárca 

magyarázata szerint azoknak, akik sorkatonai szolgálatra kötelesek, nyilvántartásba vételi 

igazolással kell rendelkezniük, a sorkatonai szolgálaton túlesett, mozgósítható korúaknak 

pedig a meglévő katonai igazolványukat vagy ideiglenes igazolványukat kell bemutatniuk. 

 

A megyei vezetőség mindenben támogatja a nemzeti kisebbségeket – Petei Judit 
2024. május 18. – Karpat.in.ua 

Viktor Mikita a Beregszászi járás kistérségeinek polgármestereivel tartott megbeszélést május 

16-án. Petei Judit, a megyei tanács KMKSZ-frakciójának vezetője elmondta, hogy az ülés során 

aktuális kérdésekről tárgyaltak, s kiemelte, hogy a megyei vezetés maximálisan támogatja a 

nemzeti kisebbségeket. Tárgyaltak a határzónában lévő engedélyekről, a mozgósításról és a 

nemzeti kisebbségek ügyéről. „Maximális támogatást kapunk a kormányzótól. Legyen szó a 

mozgósításról vagy gazdaságról, nincs olyan kérdés, amiben ne fordulhatnék hozzá. 

Állíthatom, hogy még egyszer sem kaptam nemleges választ” – mondta el Petei Judit. 

 

Végéhez közeledik a beregszászi kórház új részlegének létrehozása 
2024. május 18. – KISZo.net 

Folytatódik az egészségügyi infrastruktúra kiépítése és korszerűsítése Kárpátalján. Viktor 

Mikita Beregszászban tett munkalátogatása során megtekintette a Linner Bertalan kórház új 

részlegének munkálatait, amelyek már a befejezésükhöz közelednek. Kárpátalja kormányzó 

találkozott az intézmény orvosaival és az építés kivitelezőivel. A projekt keretében már öt 

emelet átalakítása fejeződött be. Mikita elmondta, hogy a következő lépés az orvosi 

berendezések beszerzése és telepítése lesz, melyben magyar partnereik is közreműködnek. Az 

építkezést az állami költségvetésből finanszírozzák az ukrán elnök „Nagy építkezés” 

programjának részeként. A társfinanszírozást a regionális költségvetésből biztosították. 

 

XVIII. Kárpátaljai Tudományos Diákköri Konferencia 
2024. május 18. – Karpat.in.ua 

Az önképzés és kapcsolatépítés volt a témája az idén 18. alkalommal megtartott Kárpátaljai 

Tudományos Diákköri Konferenciának. A rendezvény a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola, a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány szervezésében az Országos Tudományos 

Diákköri Tanács szakmai támogatásával valósult meg. A 18 évvel ezelőtt kezdeményezett, 

immár hagyománnyá vált konferencia az ukrán tudomány napjához igazodik. Az idei alkalom 

során a 7 szekcióban 43 pályamunka került bemutatásra, amelyet 41 zsűritag segítségével 

vitattak meg. Jelen lenni, összekapaszkodni és normálisnak maradni, mutatott rá Weiszburg 

Tamás, az Országos Tudományos Diákköri Tanács elnöke, egyben hangsúlyozta, partnerként 
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tekintenek a konferencia szervezőire és résztvevőire. Nagyon fontos, hogy legyen kinek a 

helyünkbe lépni, hangsúlyozta Csernicskó István, a Rákóczi-főiskola rektora. A XVIII. 

Kárpátaljai Tudományos Diákköri Konferencia magyar kormány támogatásával valósult meg. 

 

Népi hagyományok és sport a XXIV. Guti Pünkösdi Napon 
2024. május 21. – Karpat.in.ua 

Pünkösd vasárnapján huszonnegyedik alkalommal rendezték meg a pünkösdi napot Gut 

községben, felelevenítve a pünkösdi ünnepkörhöz kapcsolódó, lassan feledésbe merülő népi 

hagyományokat. A program során megnyílt a Révész Imre Társaság (RIT) művészeinek 

kiállítása, és hagyományőrző műsor is volt. A felnőtteket kispályás labdarúgótorna, kötélhúzás 

és kődobóverseny szórakoztatta, míg a hölgyek tollaslabdáztak és ugróköteleztek. A gyerekek 

körhintán és légvárban játszhattak. Az eseményen meseelőadás, pünkösdi szépségverseny és 

hagyományos guti gombás ételek kóstolása is volt. 

 

A pünkösdi ünnepkör történeteivel ismerkedtek meg az iskolások a Nagyberegi 

Tájházban 
2024. május 19. – Karpat.in.ua 

A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet rendhagyó, évadzáró pünkösdi programjára 

gyűltek össze a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola, valamint a beregszászi Zrínyi 

Ilona Líceum növendékei a Nagyberegi tájházban. Az alkalom központi témája a pünkösdi 

ünnepkörrel kapcsolatos bibliai jelenetek megismerése volt. A keresztény egyház egyik 

legfontosabb ünnepének történetéről Tóth László esperes, a nagyberegi református gyülekezet 

lelkipásztora mesélt a gyerekeknek. A pünkösdre, mint Isten egyik egyedülálló cselekedetére 

kell tekinteni, hangsúlyozta a lelkész. A gyerekek az ügyességi játék során a tájház udvarán 

elrejtett szöveges cédulák összeillesztésével rakhatták ki a pünkösdi történetet, a kézműves 

foglalkozáson papírhajtogatás technikájával ünnepi ajtódíszt készítettek Kepics Andrea és 

Markó Veronika kézművesoktatók irányítása alatt. És persze nem maradhattak el a népi- és 

gyermekjátékok. 

 

Munkácson is bemutatták a „Most vagy soha!” című Petőfi-filmet 
2024. május 18. – Karpat.in.ua 

A Munkácsi Mihály Magyar Ház rendezvénytermében került sor a Most vagy soha! című Petőfi-

film bemutatójára. A Latorca-parti város és a környező települések magyar közösségei számára 

szervezett alkalom a Vándormozi produkció kezdeményezésére és a Kárpátaljai Megyei Magyar 

Drámai Színház szervezésében valósult meg. A történelmi kalandfilmben a beregszászi társulat 

3 színésze is szerepet kapott. Ferenczi Attila a filmvetítés előtt online csatlakozott a 

rendezvényhez, megosztotta a márciusi ifjak bátorságáról és szabadságszeretetéről szóló 

alkotás forgatása során tapasztalt élményeit. Ez a projekt lehetőséget biztosít a mozi műfajának 

népszerűsítésére Kárpátalján, fogalmazott Sin Edina, Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai 

Színház megbízott igazgatója. 
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Újrakezdés Kígyóson: az óvoda, amely túlélte a változások viharát 
2024. május 19. – KISZo.net 

Kígyóson hosszú időn keresztül összevonva működött az óvoda és az elemi iskola. Az utóbbi 

két évben azonban a település szembesült a háború okozta demográfiai és társadalmi 

átalakulásokkal. A folyamatosan csökkenő gyermekszám és a bizonytalan jövőkép arra 

kényszerítette a helyi vezetőket, hogy ideiglenesen felfüggesszék az elemi iskolai oktatást. 

Miközben az óvoda továbbra is működik, a közösség reménykedik abban, hogy a helyzet 

stabilizálódása után újra teljes körűen tudják majd szolgálni a falu gyermekeink oktatását, 

nevelését. Derceni Katalin intézményvezető elmondta, bízik a helyzet javulásában, és abban, 

hogy a gyerekek visszatérése esetén újra tudják indítani az osztályokat. 

 
 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. május 17. – Kossuth Rádió 

 

- Gyalogosan, kerékpárral, lóval, vonattal. – Több százezer zarándok indult útnak ezekben a 

napokban, hogy eljusson Csíkba és részt vegyen a pünkösdi szentmisén, a csíksomlyói 

hegynyeregben. Sokan azért keltek útra idén, hogy a békéért könyörögjenek, vagy azért, hogy 

megtapasztalják a közös ima erejét és az emberi jóságot is, amellyel útközben találkoznak. 

Máréfalván friss lepénnyel, kávéval kínálják meg az úton levőket. ,,Amikor a teste már nem 

bírja, a lelke segíti tovább az úton”, meséli az egyik gyalogos zarándok.  Most következzenek a 

részletek! 

 

Személygépkocsikkal, autóbuszokkal és főként a székelyföldi településekről keresztaljákba 

tömörülve gyalogosan, illetve lóháton, biciklivel is zarándokok százezrei érkeznek a napokban 

a csíksomlyói búcsúra. Magyarországról több zarándokvonat szerelvényein is utaznak 

Székelyföldre. A Boldogasszony zarándokvonat csütörtök reggel hétszáz zarándokkal – köztük 

háromszáz diákkal – indult a csíksomlyói pünkösdi búcsúra. Bíró István csíkszeredai 

tudósítónk Budapestről velük utazott haza.  

 

Több év kihagyás után idén Aradon állt meg a Csíksomlyó Expressz és a Székely Gyors 

egyesülésével kialakult össznemzeti zarándokvonat, amely péntek reggel indult a budapesti 

Keleti pályaudvarról a csíksomlyói pünkösdi búcsúba, közel ezer zarándokkal a kocsikban. Az 

aradi vasútállomáson közéleti és egyházi személyiségek, diákok és egyszerű érdeklődők 
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fogadták a vendégeket, akiknek átadták az Arad környéki magyarság szalagra írt könyörgéseit 

a békéért, hogy vigyék el a Csíksomlyói Szűzanyához. Pataky Lehel Zsolt beszámolója. 

 

Az ima közösségi erejének, a hálának a megtapasztalása mellett sokat jelent a gyalogos 

zarándokoknak az emberi jóság is, amellyel útközben találkoznak. Máréfalván friss lepénnyel, 

kávéval kínálják meg az úton levőket, és a baptisták is megvendégelik félúton a Csíksomlyóra 

igyekvő, nem csak katolikus udvarhelyszékieket – mondja Tamás Huba székelyudvarhelyi 

lelkipásztor, a gyalogos zarándoklat főszervezője. Ő úgy véli, egyre többen vágynak a 

zarándoklat általi töltekezésre. Amikor már a teste nem bírja, a lelke segíti tovább az úton, 

mondja Szilágyi Máté diák, aki már több éve részt vesz a zarándoklaton. Péntek reggel mintegy 

700 gyalogos zarándok kelt útra Székelyudvarhelyről, hogy részt vegyen a pünkösdszombati 

szentmisén a csíksomlyói hegynyeregben. A zarándokokkal még az indulás előtt beszélgetett 

munkatársunk, Geréb Krisztina. 

 

Programdús hétvége előtt állunk, nemcsak a pünkösd miatt! 

Szombaton a helyi magyar társulat UNITER-díjra jelölt előadásával kezdődik a 15. Temesvári 

Eurorégiós Színházi Találkozó (TESZT). Az eredeti, eurorégiós határokat jócskán kitolták a 

szervezők, az idén tíz országból érkező társulatok húsz előadását láthatja a nyolcnapos fesztivál 

közönsége. Az előadások sorozatát közönségtalálkozók, koncertek és egyéb kiegészítő 

rendezvények kísérik. A fesztivál kínálatáról Lehőcz László a szervező Csiky Gergely Színház 

igazgatóját, Balázs Attilát kérdezte. 

 

A Maros megyei Múzeum idén 18. alkalommal szervezi meg a Múzeumok Éjszakáját, 30 

partnerintézménnyel közösen, a Maros megyei Tanács támogatásával.  A szombati esemény 

csaknem 100 kulturális programot kínál. 

A rendezvény egyik kiemelt helyszíne a Kultúrpalota, ahol új, korszerű tárlatvezető eszköz áll a 

látogatók rendelkezésére - mondja Péter Ferenc, Maros megye Tanácsának elnöke, Erdei Edit-

Zsuzsánna összeállításában. 

 

Temesvári magyar civil szervezetek szegedi bemutatkozását készíti elő a temesvári Várbástya 

Egyesület. Erre a 3. Bartók Kerékpártúrán lesz lehetőségük a temesvári Projektközpont 

támogatásával. Az egyesület célja a civil szervezetek tevékenységének ismertetése, 

együttműködések kialakítása, bővítése a testvérváros civil szervezeteivel – mondta el Lehőcz 

Lászlónak Kása Zsolt, a Várbástya Egyesület alelnöke. 

 

Kárpát-medence 
2024. május 19. – M1 

 

Együtt Egymásért – Kárpátalja bemutatkozik 

 

Az elmúlt három évtizedben a kárpátaljai nyári kulturális események megszokott rendezvénye 

volt a tiszapéterfalvi népzenei és néptánctábor, ahol Pál István Szalonna és családja jóvoltából, 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 21. 

 

 

kicsik és nagyok egyaránt tanulhattak népművészetet az anyaországi pedagógusoktól. Az 

orosz-ukrán háború kitörése után a tábort ideiglenesen a sátoraljaújhelyi Rákóczi 

Rendezvényközpont fogadta be.  Attól, hogy a rendezvényt idén sem Kárpátalján, hanem 

Magyarországon tartják, nem vesztett semmit a vonzerejéből. Sőt, ebben az évben már 500 

fiatal jelentkezett a táborra. Annak érdekében, hogy mind az ötszázan részt is tudjanak venni, 

Pál István Szalonna és barátai a Fonó Budai Zeneházzal együttműködve megszervezte az 

Együtt Egymásért nevű jótékonysági estet. 

 

Világháborús ereklyéket gyűjt a krasznahorkaváraljai Horváth Róbert 

 

A krasznahorkaváraljai Horváth Róbert nagyapja kitüntetéseit mutatja, aki megjárta a 

második világháborút, hadifogságba esett, de szerencsésen hazatért. Róbert még személyesen 

ismerte nagyapját, aki sokat mesélt neki a háború borzalmairól. Gyűjteménye darabjai közül a 

tőle örökölt személyes tárgyak a legkedvesebbek, amelyeket a mai napig kincsként őriz a 

magángyűjtő. 

 

Kiemelt jelentőségű természeti érték 

 

A Sóskopó Természetvédelmi Rezervátum a délvidéki Bánát régió legalacsonyabb pontján 

fekszik. Csapadékosabb időszakokban mocsaras vidék, amely számos védett madár, emlős, 

kétéltű és növényfaj számára biztosít otthont. Ez a tájegység az egyik legjelentősebb 

madárlelőhely a Kárpát-medencében, amely madárvonulási szempontból is fontos 

pihenőhelynek tekinthető. A Sóskopót, mint ritka természeti jelenséget az óbecsei 

Közgazdasági és Kereskedelmi Iskola harmadik osztályos tanulói is tanulmányozták. 

 

Tasnádi Szandra szádelői keramikus, szobrászművész 

 

Kassától délnyugatra, a Gömör-Tornai karszt vadregényes vidékén fekszik Szádelő. A monda 

szerint itt bukott alá repülő szárnyas lováról a fellázadt gótok által üldözött Dengezik herceg, 

Attila fia. A holtestet fivére, Ellák herceg találta meg és ide temette el, maga pedig népével 

együtt az itteni hegyek oltalmában telepedett meg. A festői Szádelői-völgy tövében él és alkot 

Tasnádi Szandra szobrászművész, kézműves, aki Budapestről költözött a településre pár éve, 

azóta férjével és kislányukkal igazi otthonra leltek itt. A legtöbb ihletet számára a magyar 

hagyományok, motívumok és a természet csodái adják. 


